
Unescok dio prozesua «adibide eta eredua»

dela hizkuntzen defentsan dihardutenentzat

XXL Mendeko Akordioa

Bai Euskarari

Félix Martik azpimarratu du Iruñean nazioarteko erakundeak jarraitu egingo duela prozesuaren bidea

ontseiluak antolatutako

kanpaina euskarari bai

esateko «adibide eta eredua»

da mundu zabalean hizkuntza

gutxituak salbatzeko lanean

ari direnentzat, eta Unesco

nazioarteko erakundeak inte-

res handiz jarraituko du

hemendik aurrerako proze-

sua.
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UNESCOK hizkuntza alorrean

duen erakunde Linguapax Nazio-

arteko Mintegiko lehendakari

Félix Martikatzo Iruñean esan

zuenez, nazioarteko erakunde

honekarretaz begiratuko du atzo

sinatutako akordioak ekarrikó

duen bidea, horrek «irakaskizun

interesgarriak» eskain ditzakee-

lako munduko beste hainbat

lurraldetan abiatzekotan dauden

antzeko prozesuetan. Martik

bere erakundearen elkartasuna

eta onespena eskaini zion Bai

Euskarañ kanpainari, eta Xabier

Mendigurenekin batera sinatu

zuen, Unescoren izenean, akor-

dioa. Gero, Kontseiluko idazka-

riaren eskutik jaso zuen sinadu-

ra guztiak biltzen zituen agiría.
Martik hitz batzuk egin zituen

akordioa sinatu ondoren, berta-

ratutako guztien aurrean. Eus-

karaz esaldi pare bat esan ondo-

ren, frantsesez, eta, batez ere,

gaztelaniaz mintzatu zen Lingua-
paxeko lehendakaria. Hizkuntza
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guztiak gizateria osoaren onda-

sunak direla azpimarratu ondo-

ren, Martik esan zuen haien arte-

an arazo gehien dituztenak direla

lagundu beharrekoak. «Handiek

nahlkoa merkatu ona dute»,

adierazi zuen..

* Unesco-ko lekukoa

Unescoko agintariak nabar-

mendu zuen gizartearen mobili-

zazioetatik sortzen diren ahalegi-
nak direla gero errotu egiten dire-

nak. Hau horietako bat dela eta

administrazioek bakarrik ez du-

tela ezer egiterik ere esan zuen.

«Mobilizazio hauek alde dute

Historiaren haizea»
FELIX MARTI Unescoko Hizkun-

tzen alorreko arduraduna da, eta

nazioarteko erakunde horretako

lekuko gisa hartu zuen parte atzo

XXI. Mendeko Akordioaren sina-

keta ekitaldian.

■ Nola baloratzen duzu gaur
sinatu den akordio sozial hau?

Oso ekitaldi serioa izan da

inondik ere, hitzaren zentzu

zabalenean, eta parte hartzea oso

esanguratsua izan da, batez ere

gizartearen oinarrian dauden

elkarteen aldetik. Horregatik,
iruditu zitzaidan hizkuntz nor-

malkuntzarako prozesuen adibi-

de eta eredu ona izango zela

honako hau munduko edozein

herrialderentzat.

■ Zein izan daiteke orain bidea

hau paperean bakarrik geldi ez

dadin?

Aipatu Izan da hemen euska-

rari zuzendutako egitasmo estra-

tegikoaren ideia, eta orain hori

garatu eta zehaztu behar da.

Hau da, giza eragile bakoitzak

erabaki behar du bere alorrean

ñola bereganatu behar duen egi-
tasmo hau, errealki eta etorkizu-

nerako borondatez erabaki

behar du zer egin dezakeen bere

esparruan, bai merkataritzan,

bai irakaskuntzan, bai lantegie-
tan, bai administrazioan eta

baita komunikabideetan ere.

Hori funtsezkoa da. Komunika-

bideek ahalegin honekin bat

egingo ez balute, arazoa soluzio-

natzeko abiadura oso mantsoa

izango litzateke, eta litekeena da

zailtasun larriak izatea. Komuni-

kabideek laguntzen badute,

dena errazago izango da.

■ Unescok prozesua arretaz

jarraituko duela esan duzu.

Izango al da bestelako lagun-
tzarik: teknikoa, azpiegitura-
koa...?

Unescok aholkularitza tekni-

koa eskain dezáke, mota honeta-

ko arazoak asko direlako mun-

duan barrena. Badugu esperien-
tzia, beraz. Horregatik, zabalik

gaude giza taldeetatik etor daite-

keen edozein laguntza eskaera

bideratzeko.

■ Zein izan daiteke azken

mezua? Mundua gero eta glo-
balizatuago, interaktiboago eta

masifikatuago dagoelarik,
merezi ote dute gisa honetako

ahaleginek?
Bai, jakina. Justuki, XXI.

mendean modan egongo da aniz-

tasunaren defentsa, eta baita

«Horregatik, Unescon interes

handia ikusten diogu euskararen

berreskurapenerako egiten ari

den ahalegin honi». Martiren ara-

bera, euskara hizkuntza «ertaina»

da, bere arazo berezkoak dituena,

baina, hizkuntza guztiekbezala,

«etorkizunean bizirik jarraitzeko

eskubidea» du. «Horregatik nago
ni gaur hemen, jakinarazteko ñi-

re erakundearen babesa eta

onespena duzuela». «Prozesu ho-

nen ikuskatzaile zuzen eta pribi-
lejiatuak gara», esan zuen.

Felix Marti.
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hizkuntz aniztasunaren defen-

tsa ere. Mundu zabalean badira

ekimen asko hizkuntz txikiak

edo ertainak —hau da, euskara-

ren kasua— defenditzeko, eta.

beraz, esan dezakegu gisa hone'

tako mobilizazioek alde dutela

Historiaren haizea. X


